

本期企劃

更多期刊、圖書與影音講座

請至【元照網路書店】http://www.angle.com.tw/

醫療前線的把關者: 醫事檢驗師⑩ 法定執業範圍探索

Do Right Things at the Right Time: Policy Reflections on Patient Right to Autonomy Act and Hospice in Taiwan

陳國樟 Kuo-Chang Chen*



摘要

醫事檢驗師,或者簡稱醫檢師,是在現代複雜及高度 專業化醫療組織中,負責醫事檢驗的專門職業人員。 醫事檢驗師法第12條第1項及第34條規定確立了醫檢師 的法定執業範圍,然其內容實有賴學界及主管機關的 解釋,方得以依循並有明確認知,除可避免非醫事人 員執行醫事檢驗業務外,亦可讓醫檢師在執行醫事檢 驗業務時不會侵犯到其他醫事人員的專屬醫療業務。 再者,隨著新興生物技術的法展,許多醫學相關的檢 查與操作,亦與民眾的醫療權益息息相關,未來在修 法監管時亦可考慮醫檢師的專業,在適合的領域及範 圍作為醫檢師的法定執業範圍內。

*長曜國際法律事務所主持律師(Attorney at Law, Ever Light International Law Firm)

關鍵詞:醫 事 檢 驗(medical laboratory tests)、醫 事 檢 驗 師 法(the Medical Laboratory Technician Act)、醫檢師(medical laboratory

technicians)

DOI: 10.53106/241553062025090107001



更多期刊、圖書與影音講座

請至【元照網路書店】http://www.angle.com.tw/

Medical laboratory technicians are specialized professionals responsible for performing medical tests in modern, complex, and highly specialized medical organizations. Article 12, Paragraph 1, and Article 34 of the Medical Laboratory Technician Act establish the statutory scope of practice for medical laboratory technicians. However, their content relies on the interpretation of academia and competent authorities for clear adherence and understanding. This not only prevents non-medical personnel from performing medical laboratory tests, but also ensures that medical laboratory technicians do not infringe upon the exclusive medical services of other medical personnel when performing medical laboratory tests. Furthermore, with the legal development of emerging biotechnology, many medical-related examinations and procedures are closely related to the public's medical rights. Future legislative amendments could also consider the expertise of medical laboratory technicians and include appropriate areas and scopes within their statutory scope of practice.

壹、前言

在高度專業化與複雜化的現代醫療組織中,為達成全人醫療的醫療目的,於相同或不同醫療進程裡,由各醫療職系之醫事人員諸如醫師、藥師、護理師、物理治療師、職能治療師、醫事檢驗師、醫事放射師、營養師、助產師、心理師、呼吸治療師、語言治療師、聽力師、牙體技術師、驗光師等共組團隊,依其各別專業提供醫療行為與服務,彼此分工合作,以接力完成同一個治療目標,才能夠提供民眾更專業更佳的醫療